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سؤال هايي درباره توريسم واكسن

روزنامه صبح نو در سرمقاله خود نوشت: حتماً شما 
هم درباره تب سفر به ارمنستان براي تزريق واكسن 
كرونا شنيده ايد. در روزهاي اخير، ماجراي سفر به اين 
همسايه شمالي ايران و تزريق رايگان واكسن كرونا دهان به دهان چرخيده 
است و حالا ش��ركت هاي حمل و نقلي خبر از رزرو تعداد زيادي اتوبوس به 
مقصد ايروان مي دهند. همچنين خطوط هوايي هم به مقصد ايروان برنامه 
پروازي چيده اند. خط هوايي ارمنستان هم تعداد پروازهاي خود را به مقصد 
تهران افزايش داده است اما روي ديگر ماجرا، اظهارنظر سخنگوي سازمان 
غذا و داروس��ت كه گفته مردم ارمنس��تان از واكسن آس��ترازنكا استقبال 
نكرده اند و چون تاريخ انقضاي واكسن ها نزديك است، حالا ارمنستان اعلام 
كرده كه براي گردشگران واكسن رايگان مي زند. با فرض صحت اين مسئله، 
مرور چند نكته خالي از لطف نيس��ت. اينكه مس��ئولان يك كشور با وجود 
داشتن تعداد زيادي واكسن از فرصت اس��تفاده كرده و با يك تير دو نشان 
مي زنند كار خوبي اس��ت يا نه؟ هم واكس��ن فاس��د نمي ش��ود و هم براي 
گردشگري ارمنس��تان تبليغ مي ش��ود، آن هم در ش��رايطي كه در كشور 
همسايه، يعني ايران روند واكسيناسيون بسيار كند است. مسئله ديگر اين 
است كه اگر مردم ارمنس��تان از واكسن ها اس��تقبال نكرده و حجم زيادي 
واكسن موجود است، آيا نمي توان همين واكسن ها را خريداري كرد و براي 
استان هاي شمالي كشور كه همجوار با مرز ارمنستان هستند، استفاده كرد؟ 
با اين كار هزينه حمل ونقل اضافي پرداخت نش��ده و زمان محدود انقضا )با 
فرض صحت ادعاي مسئول محترم( از دست نمي رود؛ نكته آخر هم پاسخ 
وزارت بهداشت براي حجم پايين واكسيناسيون در كشور است كه مردم را به 

ديگر كشور ها كشانده كه البته تاكنون خبري از آن نيست. 
........................................................................................................................

سرمايه سوزي وعده هاي بي سرانجام
روزنامه رسالت در سرمقاله خود نوشت: 
از ابتداي شيوع بيماري كوويد۱۹ در 
كشور، بسياري از مسئولان هر هفته 
به اظهارنظر پيرامون موفقيت هاي توليد واكس��ن و واكسيناس��يون 
عمومي پرداختند كه چندان عملي نشده است. در شرايط فعلي، طبق 
آمار ها كمتر از ۱۰درصد جمعيت كشور واكسينه شده اند، اين در حالي 
اس��ت كه اين عدد، نه در اروپا و امريكا بلكه حتي در برخي كشور هاي 
همسايه چندين برابر است. مشكل اصلي هم آن است كه به ما شفاف 
گفته نمي شود كه ريشه مشكل كجاست؛ در توليد وقفه اي پيش آمده، 
مش��كلي در واردات واكسن هست و تحريم مشكل س��از شده يا حلقه 

توزيع و سازماندهي معيوب است؟
گزارش هاي ميداني حاكي از آن اس��ت كه به  رغم برخي تبليغات منفي، 
وضعيت مراكز تزريق واكسن در تهران و شهرستان ها طبيعي است و مشكل 
اصلي، كندي فرآيند واكسيناسيون است. از ابتدا هم مشخص بود كه توزيع 
محصول حياتي و مهمي همچون واكس��ن در ميان جمعيت ۸۵ميليوني 
كش��ور، مديريت دقيق تر و جدي تري مي خواهد و شرايط امروز، نيازمند 
باز توزيع امكانات بهداش��تي و واكسن اس��ت. در چند ماه اخير به اصناف 
و گروه هاي متعدد، وعده واكسيناس��يون داده شده است. گروه هاي سني 
و شغلي مختلف اعم از ۷۰س��اله ها، فرهنگيان، خبرنگاران، دانشجويان و 
دانش آموزان، وعده دريافت واكسن تا پايان تابستان را بار ها شنيده اند و حالا 
با اين وضعيت حتي دورنمايي براي تحقق اين وعده ها وجود ندارد. نيازي به 
گفتن نيست كه هر وعده عمل نشده، كاهش سرمايه اجتماعي در يك گروه 
سني يا شغلي را به همراه خواهد داشت و كاهش سرمايه اجتماعي، بدترين 
آسيب بر پيكره نظام س��لامت و به تبع آن نظام سياسي و اجتماعي كشور 
است. مردم به ياد دارند كه سال گذشته هم قرار بود آموزش حضوري باشد 
كه البته امكانپذير نشد و امروز هم وعده هاي دولتي ها را جدي نمي گيرند... 
حرف آن است كه بايد در مواجهه با دغدغه هاي حياتي مردم، كارا و كارآمد 
عمل كرد، اما اگر اين توان و كارآمدي وجود ندارد، حداقل از وعده دادن هاي 

پوشالي هم پرهيز شود. 
........................................................................................................................

به مريخ نمي رويد!
روزنامه آفتاب يزد در يادداش��تي نوشت: به 
نظر مي رس��د در اين روزهاي پاياني دولت 
حس��ن روحاني، مديران و مس��ئولان اين 
دولت انگيزه كافي را براي اداره امور ندارند. ش��رايط فعلي اين ملك به 
خوبي نشان مي دهد برخي از اين مسئولان و مديران آنطور كه بايد و 
شايد بر امور احاطه نداشته و به نوعي در حال نظاره هستند تا اين چند 
روز هم به اتمام برسد. شايد عنوان شود انگيزه اي وجود ندارد اما بايد 
گفت اين مديران و مسئولان از جمله خود حسن روحاني بنا نيست، بعد 
از پايان دولت به مريخ بروند و قطعاً در همين مملكت بازهم مي خواهند 
پست و مقام داشته باشند، بنابراين حداقل براي آينده كاري خودشان 
هم كه شده بايد سعي كنند در اين روزهاي پاياني نيز قدري همت كرده 
و حداقل نگذارند شرايط بدتر شود، هر چند خاطره خوبي از اين دولت 
باقي نمانده ولي حداقل اين مديران و مس��ئولان ب��راي آينده كاري و 

آبروي كاري خود يك تجديدنظري كنند!
........................................................................................................................

ارواح  فلوريدا
روزنامه وطن ام��روز در تيتر اصلي خود 
نوش��ت: برج نيمه فروريخت��ه فلوريدا و 
ساكنان س��ابق نيمه مرده اش، تصويري 
گويا از معلق ماندن امور در امريكايي اس��ت كه ش��كاف ناش��ي از رياست 
دموكرات ها و تنازع جمهوريخواهان در آن هر روز فراخ تر مي ش��ود. هفته 
گذشته جو بايدن، رئيس جمهور سالخورده ۷۸ساله و سلف و رقيبش دونالد 
ترامپ در فاصله سه روز خود را به حوالي مخروبه هاي نحس برجا مانده از برج 
۱3طبقه چمپلين جنوبي رساندند كه پنج ش��نبه دو هفته پيش- ۱۰ روز 
پيش- نيمي از آن فروريخت و از آن روز تاكنون بيش از ۱4۰ ساكن پيشينش 
يا مرده يافته شده يا همچنان زير آوار مفقود هستند. دلايل مبهم ريزش برج 
شهرك سرفس��ايد، معمايي بزرگ بر جا گذاش��ته اما در حالي كه نه دولت 
دموكرات بايدن و نه فرماندار جمهوريخواه فلوريدا، زمان كافي براي حل آن 
ندارند، اين واقعه به سرعت در حال خارج شدن از قالب معما و تبديل به يك 
فاجعه مديريتي و سياس��ي اس��ت و آنچه احتمالاً بين مخالفان و موافقان 
متوقف كردن عمليات امداد و تخريب كامل برج با همه مدفون شده هاي زير 
آن قضاوت خواهد كرد، توفان بي رحم الساست كه از عمق اقيانوس با سرعت 

4۵كيلومتر بر ساعت به سمت ساحل فلوريدا در حركت است. 
تعداد زياد يهودياني كه در اين واقعه كش��ته شده يا هنوز مفقود هستند، 
بايدن را مجبور كرد به احترام حاميان مالي كارزارش هم كه شده، فرداي فرو 
ريختن ساختمان ۱3طبقه نه تنها با صدور دستوري اجرايي از كاخ سفيد 
اعلام وضعيت فوق العاده كند بلكه با همه مشكلاتي كه به خاطر سن بالا و 
شدت گرفتن بيماري زوال عقل برايش پيش آمده، از واشنگتن بيرون بزند 
و دست در دست همسرش جيل، يك هفته بعد از وقوع فاجعه سرفسايد 
و البته ب��ه فاصله كوتاهي بعد از ترامپ، بالاي س��ر خرابه ها حاضر ش��ود. 
رئيس جمهور امريكا در ديداري كه عصر پنج شنبه گذشته به وقت ميامي 
از شهرك سرفسايد داشت با خانواده هاي بازماندگان اعلام همدردي كرد 
و در عين حال گفت كه آنها خيلي واقع گرايانه با مسئله برخورد كرده اند. 
اين اما يك لطيفه سياسي بيش نبود، چون هنوز هيچ مرجعي دليل واقعي 
فرو ريختن ناگهاني بال شرقي اين ساختمان تقريباً 4۰ساله را نمي داند. 
آخرين نتايج عمليات تفحص ديروز يعني تنها سه روز پس از بازديد بايدن 
اعلام شد، بعد از ۱۰روز آوار برداري چندين گروه امداد، تنها 24جسد شامل 
دو كودك يافت شده و اين يعني هنوز اثري از ۱2۱ساكن ديگري كه ساعت 
۱:۱۵ بامداد پنج شنبه 24 ژوئن، هنگام فرو ريختن بال شرقي برج ظرف 

۱۰ثانيه احتمالاً در خواب ناز بوده اند، يافت نشده است.

88498443سرويس  سیاسي

مذاكرات هس��ته اي ايران به نقطه تصميم گيري 
هر دو طرف رسيده است؛ از يك سو امريكايي ها 
به دنب��ال امضاي ي��ك تفاهم جديدتر ب��ا ايران 
هستند و در نقطه مقابل ايران به دنبال برداشته 
شدن تمام تحريم هاست. بررسي وضعيت ميدانی 
نش��ان مي دهد گذش��ت زمان به نفع ايران است 
و امريكايي ها به دنبال ح��ل و فصل نهايي ماجرا 
در پايان همين دولت هس��تند. با در نظر گرفتن 
تمام اين م��وارد مي توان گف��ت در مرحله فعلي 
تصميم گيري در اين مورد حساس بايد متوقف و 

به دولت بعدي محول شود. 
را بس��ياري  دور هفت��م مذاك��رات وي��ن 
سرنوشت ساز ترين مذاكرات چند ماهه اخير براي 
احياي برجام مي دانند، به گونه اي كه تا قبل از اين 
برخي حتي از احتمال احياي برجام در پايان اين 
دور از مذاكرات سخن مي گفتند اما به نظر مي رسد 
همچنان شروع هفتمين دور نياز به آمادگي تمام 

طرف ها به خصوص امريكايي ها دارد. 
اينكه دقيقاً اين آمادگي كه منابع ديپلماتيك بر 
آن تأكيد مي كنند، چيس��ت، نبايد زياد س��خت 
باشد؛ هم مقامات ايراني و هم مقامات امريكايي بر 
يك نكته تأكيد مي كنند و آن هم ضرورت گرفتن 
تصميمات س��خت توس��ط طرف مقابل و قبول 
برخي تصميمات هزينه زاست كه ايران و امريكا 

بايد به آن تن دهند. 
در حقيقت ديگر مذاكرات وارد فاز تصميم گيري 
شده و جزئيات خاصي براي مذاكره باقي نمانده 
اس��ت، از همين رو اس��ت كه ش��روع دور بعدي 
مذاكرات عملًا موكول به گرفتن اين تصميمات 

سخت شده است. 
  ايرانازامريكاچهميخواهد

مطالبات اي��ران از طرف امريكايي كاملًا آش��كار 
اس��ت، ايران خواس��تار لغو نزديك ه��زارو2۰۰ 
تحريمي اس��ت كه از زمان آم��دن دولت ترامپ 
عليه اش��خاص و نهادهاي مختلف ايراني اعمال 

شده است. 
در مقابل امريكايي ها تاكنون با رفع نزديك ۷۰۰ 
تحريم موافق��ت و مابقي تحريم ه��ا را موكول به 

زماني كرده اند كه ايران حاضر به مذاكرات جدي تر 
باشد. 

ايران نيز از قبول چنين تصميمي به شدت پرهيز 
مي كند چراكه در دوره قبل مش��خص شد حتي 
يك ليس��ت كوچك تحريمي نيز مي تواند تمام 
مواهب اقتصادي ايران را به طور كامل بر باد دهد، 
همچنين ايران خواستار يك تضمين روشن است 
تا امريكايي ها ب��ار ديگر از برجام خارج نش��وند. 
امريكايي ه��ا از ارائه چنين تضميني نيز س��ر باز 
مي زنند، حتي برخي س��ناتورهاي امريكايي به 
صراحت به اين نكته اش��اره مي كنند كه ممكن 
اس��ت دولت بعد از بايدن نيز بلافاصله اين توافق 
را پاره كند، چنين كاري عملًا به معناي اين است 
كه هيچ تضميني در مورد برجام و اصل و فرع آن 

وجود ندارد. 
   مطالباتامريكاييهاچيست

مطالبات طرف امريكايي نيز از ايران كاملًا واضح 
است؛ امريكايي ها ديگر اطميناني ندارند تا پس از 
حل ماجراي هسته اي بتوانند ايران را در گلوگاه 
ديگري تحت فش��ار قرار دهند، از اين رو درصدد 
هستند در اين دور از مذاكرات يك تضمين جدي 
از ايران بگيرن��د تا مذاكرات در س��اير حوزه ها از 
جمله امنيت منطقه نيز ادامه پي��دا كند، همان 
گونه كه روزنامه صهيونيستي هاآرتص در اين باره 
و قصد دولت بايدن از ادامه مذاكرات مي نويسد: 
اسرائيل با توجه به اينكه قادر نيست نفوذ زيادي 
روي توافق موجود )برج��ام( اعمال كند، در حال 
تشديد تلاش هاي خودش براي اعمال نفوذ روي 
توافق هسته اي بعدي اس��ت؛ توافقي كه ايالات 
متحده مي خواهد تا ۹ س��ال آين��ده آن را اعمال 
كن��د و دولت )جو باي��دن( به آن ب��ه عنوان يك 
توافق »طولاني تر و قوي تر« اش��اره داشته است. 
محدوديت هاي توافق هس��ته اي كنوني ايران در 
سال 2۰3۰ منقضي مي شود و ايالات متحده در 
حال تلاش براي تنظيم يك سند سفت و سخت تر 

)از برجام( است.«
مقامات امريكايي از گذشته بارها بر اين نكته تأكيد 
كرده بودند كه به دنب��ال يك توافق ديگر با ايران 

هم در مورد برجام و هم در مورد منطقه هستند و 
در اسناد راهبردي حزب دموكرات نيز به اين نكته 

اشاره كرده بود. 
در حقيقت تصميم سختي كه امريكايي ها در مورد 
ايران به دنبال آن هستند عملًا به معناي از دست 
رفتن بس��ياري از مطلوبيت هاي سياس��ي ايران 
خواهد بود چراكه رهبر معظم انقلاب اس��لامي 
فرموده اند مذاكره حتي به صورت غيرمس��تقيم 
نيز ممنوع است و زير پا گذاش��تن چنين اصلي 
هزينه بالايي ب��ر نظام جمهوري اس��لامي ايران 
تحميل خواهد كرد، البته امريكايي ها اين هدف 
را به عنوان سقف مطالبات خود تعيين كرده اند و 
به طور حتم با مقاومت ايران عقب نش��يني هايي 
خواهند داشت، كمااينكه از ابتدا قصد داشته اند 
مذاكرات هس��ته اي با ايران را در مس��ير ديگري 

جلو ببرند. 
 دول�تروحان�يب�هدنبالي�كميراث

ماندگار
نكته ديگ��ر در خص��وص مذاكرات وي��ن علاقه 
امريكايي ه��ا به نهايي ش��دن تم��ام مذاكرات تا 
پايان دولت فعلي اس��ت تا اج��راي آن به دولت 
بعدي منتقل ش��ود. دولت فعلي ني��ز كم وبيش 
به دنبال همين راهبرد اس��ت، كما اينكه حسن 
روحاني ب��ر اين نكته تأكيد ك��رده كه در صورت 
رفع بوروكراس��ي هاي اداري »عباس عراقچي« 
مذاكره كننده ارشد ايران مي تواند »همين امروز« 

مذاكرات را به اتمام برساند. 
طبيعي اس��ت كه گرفتن تصميمات حساس در 
اين حوزه با مشاركت تمام افراد صورت مي گيرد، 
كما اينكه هم اكنون كميته اي در داخل دبيرخانه 
ش��وراي عالي امني��ت ملي براي بررس��ي توافق 
وين تشكيل شده اس��ت، با وجود اين با تصويب 
هر توافقي اجرا و مش��كلات آن بر گ��رده دولت 
بع��دي خواهد ب��ود، از اين رو طبيعي اس��ت كه 
هر گونه تصميم گيري در اين ب��اره به دولت بعد 

منتقل شود. 
در كنار اي��ن تجربيات قبلي نيز نش��ان مي دهد 
در دوره هاي گذش��ته، مذاكرات بسيار قبل تر از 

انتخابات متوقف ش��ده بود و در اين دوره نيز اين 
مذاكرات تقريباً تا زمان پايان دولت ادامه يافت كه 

ركورد جالبي در نوع خود محسوب مي شود. 
ش��ايد بد نباش��د در اين بين نگاهي به خاطرات 
رئيس س��ازمان انرژي اتم��ي در مذاكرات قبلي 

داشته باشيم. 
علی اكبر صالحي در بخش��ي از گفت وگويش در 
خصوص مذاكرات عمان كه در سال ۹4 با روزنامه 
ايران ص��ورت گرفت ب��ه پيش رفت��ن مذاكرات 
كانال عمان و پذيرش حق غني س��ازي از سوي 
امريكايي ها اش��اره كرد و گفت: »آقاي خاجي را 
براي برگزاري جلسه دوم )اواخر سال ۹۱( به عمان 
فرستاديم كه نشست خيلي خوبي شد. طرفين دو 
سه روز در عمان ماندند و نتيجه آن شد كه پادشاه 
عمان نامه اي براي آقاي دكتر احمدي نژاد نوشت 
مبني بر اينكه نماينده امريكا اعلام كرده است حق 
غني سازي ايران را به رسميت مي شناسند. سلطان 
قابوس متن همين نام��ه را براي رئيس جمهوري 

امريكا هم ارسال كرد.«
وي در ادامه تصريح كرد: »ما تا اين مرحله پيش 
رفتيم. نامه اي از سلطان عمان دريافت كرده ايم كه 
امريكايي ها متعهد شده اند حق غني سازي ايران را 
به رسميت مي شناسند. ما خود را آماده مي كرديم 
تا براي اجراي نقشه راه و تعيين جزئيات تعهدات 
متقابل وارد جلسه سوم با امريكايي ها شويم. اين 
فعل و انفعالات، مربوط به زماني بود كه كشورمان 
در آستانه انتخابات رياست جمهوري قرار گرفته 
بود، در همين هنگام، از دفتر رهبر معظم انقلاب 
به ما اطلاع دادند كه حسب صلاحديد معظم له، 
ديگر مذاكره را متوق��ف كنيد، بگذاري��د بعد از 
تعيين تكليف انتخابات، دول��ت بعدي مذاكرات 

را پيگيري كند.«
 مذاكراتبايدبهدولتبعديمحولشود

نكته ديگر درباره توافق در لحظه آخر ملاحظاتي 
است كه مي تواند بر تصميم ايران فشار وارد كند. 
طبيعي است كه دولت فعلي علاقه فراواني دارد تا 
يك ميراث جدي از خود در حوزه سياست خارجي 
از خود باق��ي بگذارد و با توجه ب��ه اينكه در مورد 
مسائل داخلي مشكلات فراواني در كشور وجود 
دارد، بازگش��ت به برجام اصلي ترين برگ برنده 
آن بعد از پايان دولت در راستاي دستاورد سازي 

خواهد بود. 
در مقابل امريكايي ها علاقه فراواني خواهند داشت 
تا بتوانند با نحوه مديريت مذاكرات در دقيقه۹۰ 
بر فضاي داخل��ي ايران تأثير بگذارن��د يا بتوانند 
مديريت افكار عمومي را بر عهده بگيرند، از اين رو 
مي توان با قاطعيت گفت تصميم گيري در لحظه 
آخر دقيقاً ميدان دادن به فشار امريكايي ها براي 

عقب نشيني ايران است. 
بررسي ميداني صحنه نيز نشان مي دهد اوضاع 
چندان به نفع امريكايي ها نيست؛ ايران در حوزه 
توانمندي هاي هس��ته اي به چنان درجه اي از 
پيشرفت رسيده اس��ت كه به زعم امريكايي ها 
امكان بازگشت پذيري آنها وجود نخواهد داشت، 
از اين رو در نهايت اين امريكايي ها هستند كه 
بايد تصميم نهايي را در مورد برنامه هس��ته اي 
ايران بگيرند چراكه به غير از فروپاش��ي نهايي 
برجام يا حمله نظامي به تأسيس��ات هسته اي 
مس��يری ديگر در مقابل آنها وجود ن��دارد، از 
اين رو ب��ه احتمال زي��اد گذر زم��ان مي تواند 
امريكايي ه��ا را وادار كند در مقاب��ل مطالبات 
ايران به خص��وص در حوزه تحريم ها بيش��تر 

عقب نشيني كنند.

درگفتوگويتلفنيآيتاللهرئيسي
باعمرانخانمطرحشد

 »اعتماد متقابل« و »اتكاي هم افزا« 
بين كشورهاي منطقه يك ضرورت است

نخس�توزيرپاكس�تاندرگفتوگ�ويتلفن�يب�اآي�تالله
س�يدابراهيمرئيس�يضم�نتبري�كانتخ�ابويازجان�ب
مل�تاي�ران،اب�رازامي�دواريك�ردب�هزوديام�كانملاقات
حض�وريب�ارئيسجمه�ورمنتخ�باي�رانفراه�مش�ود.
به گزارش فارس، عمران احمدخان نيازي، نخس��ت وزير پاكستان در 
گفت وگوي تلفني با دكتر س��يدابراهيم رئيسي ضمن تبريك انتخاب 
وي افزود: شرح حال زندگي ش��ما را مطالعه كردم و متوجه شدم شما 

يك عالم برجسته هستيد. 
عمران خان با اش��اره موضوعات مش��ترك في ما بين گفت: ما نگران 
وضعيت افغانستان و درگير  شدن اين كش��ور در جنگ طولاني مدت 

هستيم. 
وي بهترين راه حل براي افغانس��تان را راه حل سياسي دانست و البته 

دستيابي به آن را در شرايط كنوني دشوار قلمداد كرد. 
نخس��ت وزير پاكس��تان ابراز امي��دوراي ك��رد در آين��ده نزديك با 
رئيس جمهور منتخب اي��ران ملاقات و درب��اره موضوعات مختلف از 

جمله فرصت ها و نگراني هاي مشترك گفت وگو كند. 
در اين گفت وگوي تلفني آيت الله س��يدابراهيم رئيسي نيز ضمن ابراز 
تشكر از تماس تلفني و پيام تبريك ملت و دولت پاكستان، پيوندهاي 
درهم تنيده دو ملت و ظرفيت هاي گسترده و متنوع دو كشور را بستر 

مناسبي براي ارتقاي همكاري ها در عرصه هاي مختلف عنوان كرد. 
رئيسي توفيقات دولت دوست و ملت برادر پاكستان را توفيقات دولت 
و ملت ايران دانس��ت و افزود: »اعتم��اد متقابل« و »ات��كاي هم افزا« 
ميان كش��ورهاي منطقه، دو ركن اصلي ثبات و پايداري »مناس��بات 

همسايگي« است. 
رئيس جمهور منتخب گفت: در ديپلماس��ي اقتصادي دولت جديد به 
همه ظرفيت هاي اقتصادي همسايگان به عنوان فرصت هاي ارزشمند 
همكاري نگريسته مي ش��ود و به همين جهت هيچ ظرفيت اقتصادي 

مورد غفلت قرار نمي گيرد. 
آيت الله رئيس��ي نيل به »امني��ت پايدار« را صرفاً از طريق مش��اركت 
كشورهاي منطقه عملي دانس��ت و بيان كرد: تجربه نش��ان داده كه 
بيگانگان ب��ه بهانه ايجاد امنيت ب��ذر ناامني را كاش��ته و عدم ثبات را 

نهادينه مي كنند. 
رئيس جمهور منتخب فلس��طين را رمز همگرايي جهان اسلام عنوان 
كرد و دفاع مؤثر و مستمر از ملت مظلوم فلسطين را ضامن »پايداري 

امنيت منطقه اي« دانست. 
آيت الله رئيس��ي همچني��ن با اب��راز نگران��ي از وضعيت افغانس��تان 
گفت: امنيت افغانس��تان براي ما مهم اس��ت و اين امنيت بايد توسط 

افغانستاني ها برقرار شود. 
........................................................................................................................

رئيسكميسيونبرنامهوبودجه:
 بودجه ۱۴۰۰

چالش جدي دولت سيزدهم است
رئيسكميس�يونبرنامهوبودجهمجلسش�وراياسلاميتأكيد
كردكهبودجه۱۴۰۰مش�كلاتعدي�دهایداردكهممكناس�ت
دول�ترادرش�شماههدومب�اچالشه�ايجديروب�هروكند.
حميدرضا حاج بابايي، رئيس كميس��يون برنام��ه و بودجه مجلس در 
گفت وگو با مهر در مورد اولويت هاي دولت سيزدهم گفت: دولت آينده 
كارهاي مهمي پيش رو دارد، بايد به سرعت لايحه برنامه هفتم توسعه را 
به مجلس ارائه دهد، زيرا اين برنامه خط مشي دولت را مشخص مي كند، 
پس از آن ارائه لايحه بودجه ۱4۰۱ و لايحه اصلاح س��اختار بودجه از 

اولويت هاي مهم دولت است. 
نماينده مردم همدان در مجلس با بيان اينكه بودجه ريزي رايج پاسخگو 
نيست، گفت: بودجه۱4۰۰ خلأهاي فراوان و مشكلات عديده ای دارد 
كه ممكن است دولت را در شش ماهه دوم با چالش هاي جدي رو به رو 
كند، درآمدها و هزينه هاي بودجه۱4۰۰ تراز نيس��ت، كسري و رشد 

بي رويه بودجه از چالش هاي مهم بودجه ۱4۰۰ است. 
حاجي بابايي با بيان اينكه دولت بايد گزارشي از وضعيت خزانه ارائه كند، 
اظهار داشت: بودجه۱4۰۰ بودجه مطمئني نيست، اگر درآمدهاي مورد 
نظر دولت در بودجه۱4۰۰ محقق نشود، دولت سيزدهم مجبور به ارائه 

لايحه متمم بودجه خواهد شد. 
وي با تأكيد بر لزوم انتخاب وزراي قوي و كارآمد از سوي حجت الاسلام 
رئيسي تأكيد كرد: دولت راه س��ختي را پيش رو دارد و بايد كابينه اي 
قوي براي طي كردن اين مسير سخت انتخاب كند. مجلس نيز بايد به 

دولت كمك كند تا موفق شود. 
رئيس كميسيون برنامه و بودجه مجلس با تأكيد بر لزوم هم افزايي دولت 
و مجلس، گفت: مجلس به دولت براي انتخاب افراد شايسته در كابينه 

سيزدهم كمك خواهد كرد. 
........................................................................................................................

سخنگويكميسيونامنيتملي:
اطلاعات دوربين ها در تأسيسات هسته اي 

بايد پاك شود 
سخنگويكميسيونامنيتمليوسياستخارجيمجلسشوراي
اسلاميتأكيدكردكهاطلاعاتدوربينهايآژانسكهدرتأسيسات
هستهاينصبهستندبايدپاكشودوطبققانونمجلستعهدي
براياينكهاطلاعاتدوربينهارابهط�رفمقابلبدهيم،نداريم.
محمود عباس زاده مش��كيني، س��خنگوي كميس��يون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با تسنيم، با 
اشاره به مذاكرات ايران و ۱+4 درباره برجام گفت: اخيراً آقاي عراقچي 
مذاكره كننده ارشد ايران با طرف هاي غربي در جلسه كميسيون حضور 

پيدا و گزارشي از روند مذاكرات را به نمايندگان ارائه كرد. 
وي با بيان اينكه طرف هاي غربي به  رغم فرصت هايي كه به آنها براي 
اجراي تعهداتشان داده ش��د اقدام مؤثري در اين زمينه انجام ندادند، 
افزود: طبق قانون اقدام راهب��ردي براي لغو تحريم ها طرف هاي غربي 
سه ماه فرصت داشتند به تعهدات خود عمل كنند كه حتي اين فرصت 

يك ماه ديگر تمديد شد اما اتفاق خاصي رخ نداد. 
نماينده مشكين شهر در مجلس با اعلام اينكه پس از اتمام فرصت هاي 
داده شده به غربي ها بر اساس قانون مصوب مجلس عمل خواهيم كرد، 
اضافه كرد: به  طور نمونه اطلاعات دوربين هاي آژانس كه در تأسيسات 
هسته اي نصب هستند بايد پاك شود و طبق قانون مجلس تعهدي براي 

اينكه اطلاعات دوربين ها را به طرف مقابل بدهيم نداريم. 
سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس با ابراز 
اينكه جمهوري اس��لامي در اجراي قانون خطوط قرمزي دارد كه بر 
اساس آنها گام برمي دارد و در رس��يدن به منافع ملي خودش جدي 
است، اظهار داشت: غربي ها اين امكان را داشتند تا در فرصتي كه به 
آنها داده ش��ده بود به تعهدات خود عمل كنند تا ايران نيز به تعهدات 
خود عمل كند كه متأسفانه باز هم ش��اهد بدعهدي از سوي غربي ها 

در اين زمينه بوديم. 
عباس زاده مش��كيني با تأكيد بر اينكه مجلس در اج��راي قانون اقدام 
راهبردي براي لغو تحريم ها اصرار دارد، گفت: اين نمي ش��ود كه يك 
طرف برجام به تعهدات خود عمل كند و طرف  مقابل پس از فرصت هايي 

كه به آنها داده شده است، همچنان به تعهدات خود عمل نكند.

نگاهيتحليليبهشرايطفعليمذاكراتوينوتأثيرپذيريآنازشرايطداخليكشور

 مذاكرات وين در نقطه جوش
اكنون زمان تصميم سخت امريكاست

گزارش

اص�لاح از آصف�ري محمدحس�ن
قان�ونبرگ�زاريانتخاب�اتش�وراهادر
مجل�سخب�ردادوتأكيدك�ردبرگزاري
انتخاباتش�وراهااس�تانيش�دهاس�ت
ونظ�ارتپيش�ينينمايندگانب�هدليل
ش�ائبهتع�ارضمناف�عحذفميش�ود.
محمدحسن آصفري، نايب رئيس كميسيون 
امور داخلي كش��ور و ش��وراهای مجلس در 
گفت وگو با ف��ارس، درب��اره معاي��ب قانون 
انتخابات شوراها و ورود مجلس براي اصلاح 
اين قان��ون بع��د از برگزاري شش��مين دوره 
انتخابات شهر و روستا اظهار داشت: انتخابات 
شوراها متأسفانه به دليل همزماني برگزاري 
آن با انتخابات رياست جمهوري، هم انتخابات 
رياست جمهوري را تحت الش��عاع خود قرار 
داد و هم مردم نتوانستند در انتخابات شوراها 

مشاركت لازم را داشته باشند. 
وي افزود: مجلس به دنبال آن است كه قانون 
انتخابات شوراها را اصلاح كند چراكه معايب 
جدي دارد و بناي مجلس برگزاري انتخابات 
شوراها به صورت اس��تاني است، يعني اينكه 
در يك زمان خاص انتخابات ش��وراها مانند 
انتخابات اخير در 2۸خرداد برگزار نش��ود و 

عملًا ش��رايط را به سمت و س��ويي ببريم كه 
هر اس��تاني كه آمادگي لازم را براي برگزاري 
انتخابات داش��ته اعلام كند كه در فلان روز 
امكان برگزاري انتخاب��ات را دارد، براي مثال 
استان يزد اعلام كند كه من مي توانم انتخابات 
ش��وراها را در 2۵خرداد برگزار كنم و استان 
آذربايجان ش��رقي اعلام كند در 26خرداد و 

ساير استان ها هم در روزهاي ديگر. 
نايب رئيس كميس��يون امور داخلي كشور و 
ش��وراهای مجلس تصريح كرد: اين موضوع 
با رعايت قانون فعاليت چهار س��اله هر دوره 
انتخابات ش��وراها خواهد بود اما در مجموع 
انتخابات شوراها به صورت استاني و در چند 
روز مختلف برگزار خواهد شد كه اگر اين كار را 
انجام دهيم، جايگاه و نقش شوراها براي مردم 
به خوبي روش��ن می ش��ود و مردم مي توانند 
تصميم گيري لازم را براي انتخاب كانديداها 

داشته باشند. 
آصفري گفت: در اصلاحي��ه قانون انتخابات 
ش��وراها ب��ه دنبال ح��ذف نظارت پيش��ين 
نمايندگان مجلس هس��تيم چراكه اين كار 
مي تواند تعارض منافع در پي داشته باشد، اين 
در حالي اس��ت كه ممكن است در اين مسير 

برخي افراد به ناحق ردصلاحيت يا برخي افراد 
به ناحق تأييد صلاحيت شوند يا اينكه برخي 
شائبه ها بين اذهان مردم پيش بيايد و اعلام 
كنند كه فلان نماينده مجل��س هوادار فلان 

كانديدای انتخابات شوراهاست. 
نايب رئيس كميس��يون امور داخلي كش��ور 
و ش��وراهای مجل��س گف��ت: اگ��ر بتوانيم 
نظارت پيش��يني را از نمايندگان مجلس در 
انتخابات ش��وراها حذف و به ديواني واگذار 
كنيم، شائبه ها و تعارض منافع كمتر خواهد 
شد. در اين مس��ير بنا داريم ديواني را به نام 
ديوان نظارت بر انتخابات متشكل از يكسري 
اش��خاص حقيقي و حقوقي تشكيل دهيم و 
عملًا مجلس فقط نظارت كلان را بر انتخابات 
شوراها داشته باشد و از ورود به مسائل اجرايي 

پرهيز كند. 
وي افزود: در مجموع مجلس به دنبال اصلاح 
قانون انتخابات شوراها و به وجود آوردن نظام 
جامع انتخابات است تا مسائل و مشكلات اين 
انتخابات را افزايش دهد و س��طح مش��اركت 
م��ردم را در انتخابات ش��وراها بيش��تر كند، 
همچنين بنا داريم در انتخابات شوراها كاري 
كنيم كه مردم با دقت و وس��واس بيش��تري 

كانديداهاي انتخابات شوراها را انتخاب نمايند 
تا آنها بتوانند مس��ائل و مش��كلات شهري و 

روستايي را برطرف كنند. 
آصفري گفت: مجلس يازده��م به دنبال آن 
اس��ت كه با اصلاح قانون انتخابات ش��وراها 
نظارت پس��يني را همچن��ان در اختيار خود 
داشته باشد و اجازه ندهيم كه وقتي انتخابات 
برگزار ش��د اعضاي شوراي ش��هر و روستا به 
كارهاي غيرموظف خ��ود بپردازند و عملكرد 
ش��وراها را زير س��ؤال ببرند و برخي افراد هر 
كاري كه دلش��ان خواس��ت انجام دهند. اين 
در حالي اس��ت كه در دوره پنج��م انتخابات 
شوراها هيچ گونه نظارتي بر عملكرد اعضاي 
ش��وراهاي اس��لامي كش��ور وجود نداشت و 
مسائل و ش��ائبه ها و دس��تگيري هاي زيادي 

به وجود آمد. 
وي تصريح ك��رد: هم اكن��ون هيئت هاي 
حل اختلاف و نحوه رس��يدگي به شكايت 
از شوراهاي اسلامي كشور وجود دارد كه 
عملًا اس��م نظارت را دارند اما هر شش ماه 
يكبار تشكيل جلسه مي دهند و نمي توانند 
به مش��كلات اين ح��وزه و تخلف��ات آن 

رسيدگي كنند.

نايبرئيسكميسيونداخليكشور:

انتخاباتشوراهااستانيونظارتنمايندگانحذفمیشود
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